
 

 » علائم و روش های انتقال »شپش سر
دکتر محمد زینلی، رئیس گروه بیماری های منتقله از آب و 
غذا وزارت بهداشت و متخصص انگل شناسی، در گفت وگو با 
( در  ایسنا و در پاسخ به مباحثی درباره شیوع شپش )پدیکولوز
فصل سرما به ویژه در مدارس و دانش آموزان، با بیان اینکه شیوع 
( در تمام ماه های سال وجود دارد، اظهار کرد:  شپش )پدیکولوز
بررسی ها بیانگر این است که شیوع شپش فقط به یک ماه خاص 
محدود نمی شود و شیوع شپش در فصول گرم و سرد سال گزارش 
می شود. البته شیوع این موضوع با بازگشایی مدارس افزایش 
می یابد و شیوع آن در دوران سال تحصیلی نسبت به زمان 

تعطیلی مدارس بیشتر است. 
وی وضعیت شیوع پدیکولوز در کشور گفت: آمار دقیقی درباره 
تعداد مدارس یا دانش آموزان درگیر در اختیار نداریم اما سالانه 
۶۰۰هزار نفر درگیر می شوند. مدت زمان درگیری می تواند از ۲ روز 
آغاز شود و تا حدود دو هفته زمان بر باشد که به مسائلی مانند 
پایبندی به روش های درمانی بستگی دارد. خارش سر، مهم ترین 
که می تواند  علامت برای تشخیص شپش قلمداد می شود 
ضایعات و خراش جدی با عفونت یا بدون عفونت ایجاد کند.  
زینلی با بیان اینکه شپش، یک حشره کوچک خون خوار بدون 
بال است، افزود: شپش، گونه های مختلفی مانند »شپش سر«، 
»شپش بدن« و »شپش عانه« دارد که می تواند به همراه »رشک« 
یعنی تخم خود در بین موها، روی پوست سر و پشت گوش ها قرار 
گیرد و خون خواری کند. دمای ۲۲ تا ۳۴ درجه، محیط مناسب 
برای شپش و رشک محسوب می شود. هنگامی که شپش به بلوغ 
برسد، می تواند تخم گذاری کند و افزایش یابد.  این متخصص 
انگل شناسی با بیان اینکه شپش به دو روش »مستقیم« و 
از  کرد: منظور  »غیرمستقیم« منتقل می شود، خاطرنشان 
انتقال مستقیم این است که فرد آلوده با افراد دیگر ارتباط برقرار 
می کند و شپش از فرد آلوده به دیگران منتقل می شود؛ انتقال 
مستقیم در مدارس به واسطه ارتباط دانش آموزان با یکدیگر رایج 
است. مسائل اقتصادی و اجتماعی در انتقال مستقیم شپش، 
حکمفرما نیست و این بیماری فقط در دهک های پایین جامعه 
حکفرما نیست. متاسفانه، فقر بهداشتی در شیوع شپش بسیار 
نقش دارد و موضوع فقر بهداشتی برای وزارت بهداشت بسیار 
حائز اهمیت قلمداد می شود.  این انگل شناس درباره انتقال 
غیرمستقیم شپش توضیح داد: شپش می تواند از طریق برخی 
وسایل و اشیا مانند لباس، حوله، شانه، کلاه، روسری، لباس 
خواب، برس مو و بالش منتقل شود و انتقال شپش از طریق 
وسایل به عنوان انتقال غیرمستقیم درنظر گرفته می شود.  او 
درباره روش های درمانی شپش گفت: اساس درمان بر پایه رعایت 
بهداشت فردی مانند استحمام مرتب، تعویض لباس، استفاده 
از وسایل شخصی و در دسترس بودن وسایل شخصی است. 
افرادی که درگیر شپش می شوند، باید از برخی اقلام بهداشتی 
به ویژه شامپو و لوسیون های مخصوص استفاده کنند. شامپو 
»پرمترین ۱ درصد« برای درمان شپش توصیه می شود. شامپو 
پرمترین یک درصد به صورت متمرکز در اختیار دانشگاه های 
علوم پزشکی قرار داده ایم. همچنین دانشگاه های علوم پزشکی 
که در معرض خطر قرار دارند یا  این شامپو را برای افرادی 
گزارش های مبنی بر شیوع شپش واصل شده به صورت رایگان 

در اختیار مردم قرار می دهند. 
گران نیست و  او ادامه داد: شامپو پرمترین یک درصد، 
همچنین به دلیل اینکه شیوع شپش اغلب در مناطق شهری 
اتفاق می افتد، این شامپو در داروخانه ها در دسترس است. 
هنگامی که موی سر مرطوب است، این شامپو باید به مدت 
۱۰ دقیقه روی سر بماند و سپس موی سر را به وسیله شانه 
دندانه ریزی که درون بسته های شامپو قرار دارد با فشار آب زیاد 
شست. افرادی که به شپش مبتلا شده اند، باید ۲بار در هفته سر 
و موهای خود را با شامپو پرمترین یک درصد شست وشو دهند.  
این متخصص انگل شناسی درباره دیگر روش های درمانی شپش 
توضیح داد: استفاده از لوسیون »دایمیتیکون ۴ درصد« از دیگر 
روش های درمانی است که سبب خفه شدن شپش می شود و به 
طور معمول، افراد درگیر این بیماری باید از این لوسیون گیاهی 
استفاده کنند. همچنین از مخلوط آب و سرکه به میزان ۵۰ - ۵۰ 
می توان برای رشک زدایی استفاده کرد؛ به نحوی که موهای 
سر را باید با این محلول ماساژ داد و سپس با شانه دندانه ریز 

شست وشو داد. 

خطوط هواپیمایی
چرا با وجود هزینه بالایی که شهروندان برای خرید بلیت 
متحمل می شوند اما هیچ گونه ارتقای خدماتی اتفاق نیفتاده 
گران شدن بلیت های هواپیما خطوط  است؟ با توجه به 
هواپیمایی باید سطح خدمات رسانی خود را ارتقا دهند. 
بعضا  است.  هواپیماها  طولانی  تأخیرهای  دیگر  موضوع 
مسافران ۲- ۳ ساعت در فرودگاه معطل می مانند و هیچ گونه 
کیك( ارائه  خدمات درخوری )بجز پذیرایی با آب میوه و 
نمی شود. آیا می توان به همین راحتی قضیه تأخیرهای طولانی 
و همیشگی را اینگونه حل و فصل کرد؟ نکته جالب آنجاست 
که وقتی شما کمتر از نیم ساعت به زمان پرواز به فرودگاه 
می رسید حتی با وجود بسته نشدن کامل لیست به شما اجازه 
پرواز نمی دهند و اعلام می کنند قانون باید رعایت شود. بهتر 
است در فرودگاه ها دوایر نظارتی وجود داشته باشد و خطوط 
هواپیمایی به طور یك جانبه به قانون نگاه نکنند و حقوق 

شهروندی در اولویت ارائه خدمات آنها قرار گیرد. 
یك شهروند از تهران

گرانی
جهت اطلاع مسئولان محترم مخصوصا ریاست محترم 
جمهوری و هیات دولت می خواستم بگویم که گرانی بیداد 
می کند مردم از زندگی عادی و معمولی ساقط شده اند چرا 
هیچ کس به فکر نیست. چرا جلوی گرانی های بی رویه گرفته 
گر دولت بخواهد جلوی گرانی های  نمی شود من مطمئنم ا
بی رویه را می تواند بگیرد. لازم به یادآوری  ست به عنوان نمونه 
غ بیش از 7۰۰۰ تومان رسیده است فکری به  یک عدد تخم مر

حال مردم بیچاره کنید؟!
شریعتی از تهران 

اجباری  نظافت  محمدحسینی:  شفق   – ملی  آرمان 
مدرسه توسط والدین دانش آموزان، اولین بار نیست که 
اتفاق می افتد. حداقل از ابتدای سال تحصیلی کنونی، دوبار 
خ داده است، یک بار در شهر قدس و این بار  این اتفاق تلخ ر
هم در مشهد، آن هم در حالی که آموزش و پرورش بارها اعلام 
کرده است که این اقدام غیرقانونی است. غیر از این دو مورد 
که رسانه ای شدند، در گزارش میدانی »آرمان ملی« از برخی 
مدارس در تهران، مشخص شد که این اقدام تنها مربوط به 
این دو مورد نبوده است. در دو مدرسه که دولتی هم بودند، 
که به خاطر  مسئولان از والدین دانش آموزان خواستند 
سلامت خود دانش آموزان هم که شده است، کلاس ها را تمیز 
کنید. در یک مدرسه پسرانه در سطح تهران، والدین به دلیل 
اینکه نگران سلامتی فرزندان خود بودند، با خریدن وسایل 
شست و شو، خود اقدام به تمیزکردن کلاس و در و پنجره ها 
نمودند. این درحالی است که طبق گفته خود دانش آموزان، 
برخی کلاس ها بسیار کثیف و پر از زباله های دانش آموزان بوده 

است، که خود آنها گاهی کلاس ها را تمیز می کردند. 
مهرماه امسال بود که مادر دختری در شهرقدس، به دلیل 
اینکه توان پرداخت هزینه کامل ثبت نام فرزندش را نداشت، 
مجبور به تمیزکردن مدرسه شد. در نهایت اعلام شد که مدیر 
آن مدرسه استعفا داده است. روز دوشنبه سوم دی ماه، ولی 
دانش آموز مربوطه در گفت وگو با ایرنا در توضیح ماجرا گفت: 
چندی پیش در تماس تلفنی که از سوی مدرسه داشتم به 
من اطلاع دادند که دخترم حالش خوب نیست و در مدرسه 

پس از حالت تهوع شدید، استفراغ داشته است. 
مادر این دانش آموز که نامش برای ایرنا محرز است، در 
ادامه گفته بود: من که برای رسیدگی به حال دخترم با نگرانی 
و فوریت خودم را به مدرسه رساندم، در مواجهه با معاون 
مدرسه متوجه شدم که باید خودم اقدام به نظافت محل 
استفراغ نمایم و با تصور اینکه این وضعیت ناشی از حال 
ناخوش دختر خودم بوده است، درخواست آب و دستمال 

برای تمیزکاری داشتم. 
این ولی دانش آموز با بیان اینکه دخترم در مدرسه دولتی 
در ناحیه تبادکان مشهد مشغول تحصیل است، بیان کرد: در 
کمال ناباوری اولیای مدرسه به من اعلام کردند که دستمال 
کاغذی و دستمال پارچه ای برای تمیزکاری محل ندارند و 
باید به منزل برگردم و با خودم دستمال بیاورم اما به دلیل دور 
بودن منزل درخواست کردم هر طور شده پارچه ای پیدا کنند 
و همین شد که دستمال کوچکی در اختیارم گذاشتند تا اقدام 

کسازی محل کنم.  به پا
وی ادامه داد: به دلیل اینکه یکی از پاهایم بر اثر تصادف 
دچار اذیت و درد است، ناچار شدم مسیر شیر آب تا محل 
نیازمند تمیزکاری را چندین بار طی کنم و این امر به شدت 

من را آزار داد اما نمی دانستم که این کار وظیفه من نیست. 

   اجبار والدین به نظافت غیر قانونی است
، والدین این دانش آموز که مجبور به  بعد از انتشار خبر
تمیزکردن بخشی از مدرسه شد، میکائیل باقری، مدیر کل 
آموزش و پرورش خراسان رضوی با بیان اینکه این مساله 
غیرقانونی است، گفت: این اقدام به هیچ وجه پذیرفته شده 
و قانونی نیست و در صورت بروز چنین شرایطی نه دانش آموز 
و نه ولی دانش آموز نباید موظف به نظافت محل شوند. 
حتی در صورت نداشتن نیروی خدماتی و سرایداری در 
یک مدرسه، مکلف کردن و اجبار والدین به نظافت مدرسه 

اقدامی غیر اخلاقی و غیرقانونی است. 

وی با بیان اینکه با عاملان این وضعیت در مدرسه برخورد 
و  نیروی خدمات  کمبود  افزود:  انجام خواهد شد،  لازم 
سرایداری در مدارس استان داریم اما به هیچ وجه این شرایط 
توجیهی برای ظهور و بروز رفتارهای خلاف شان والدین در 
مدارس نیست. کمبود نیروی خدمات و سرایدار در این 

استان پنج هزار نفر است. 
اما اجبار والدین به نظافت مدرسه و کلاس، تنها به مشهد 
مربوط نمی شود. برخی مدارس دولتی تهران هم به دلیل 
والدین  از  نیروی خدمتگزار نداشتند،  اینکه در مدرسه 
دانش آموزان درخواست کردند، به صورت داوطلبانه کلاس ها 
را تمیزکنند. در یکی از مدارس تهران، والدین ضمن امتناع از 
این مساله از مدیران خواستند که خود برای نظافت مدرسه 
چاره ای بیندیشند. برخی از این والدین به »آرمان ملی« 
گفتند: ما از ابتدای سال مجبور به پرداخت مبالغی به عنوان 
کمک به مدرسه می شویم. درحالی که قبل از دریافت هر 
کارنامه، تلویحا اشاره می کنند که باز هم مبلغی کمک کنید، 
گر به هر خواسته ای که مدرسه می خواهد، تن دهیم،  حالا ا
دیگر مدیران مدرسه کاری انجام نمی دهند و همه کارها 
برعهده والدین است. هرچند مسئولان برخی مدارس دولتی 
مستقیما اشاره نمی کنند که مجبور به پرداخت این مبالغ 
هستید، اما وقتی برای گرفتن کارنامه یا ثبت نام می رویم، 
دستگاه پوز را می آورند و امسال این مبلغ از ۵۰۰هزارتومان در 
زمان ثبت نام بوده است، تا حدود دو میلیون تومان. البته این 
تنها محدود به یکبار پرداخت نیست و برای برخی وسایل باز 

باید مبلغی دیگر پرداخت شود. 

گار نیست    با مرام و منش ما ساز
، معاون سابق آموزش و پرورش درباره  ابراهیم سحرخیز
اجبار والدین به نظافت مدرسه به »آرمان ملی« گفت: این 
، اصلا ما در هرزمانی که بخواهیم آن را در نظر بگیریم، از  رفتار
قبل از انقلاب یا بعد از انقلاب، هم خلاف  شأن و عرف است و 
هم خلاف مقررات است. ما در مدارس شبانه روزی یا مدارس 
نمونه دولتی دانش آموزانی که از خوابگاه استفاده می کنند، 
آنجا هم حتی باز الزام قانونی نداریم، ولی جلب مشارکت 
خود دانش آموزان را داریم برای نظافت و مرتب و تمیز کردن 
خوابگاه، یا در تربیت معلم اوایل انقلاب من خودم دانشجو 

بودم، بله ما آن زمان به نوبت هم سرویس ها را می شستیم و 
تمیزکردن خوابگاه با خودمان بود. 

سحرخیز با بیان اینکه حتی به صورت داوطلبانه هم نباید 
از والدین بخواهیم که مدرسه را نظافت کنند، افزود: حتی 
گر هم  به صورت داوطلبانه هم ما نباید از اولیا بخواهیم. ا
بخواهیم باید طبق یک تقسیم بندی، به همه دانش آموزان 
غنی و کم توان بگوییم که همه با هم مشارکت کنید، نه اینکه 
صرفا یک فرد را به دلیل عدم توانایی مالی و به این شکل به 
اجبار در این شرایط قراردهیم. این اصلا تحقیر دانش آموز 
است. این با مرام و منش جمهوری اسلامی سازگار نیست که 
ما بیاییم و خانواده ای را مجبور کنیم، مدرسه را تمیزکنیم. 
من جای وزیر بودم، با مدیرخاطی به شدت برخورد می کردم. 

وقتی برخورد نشود، این حوادث تکرار می شود. 
این مدیر سابق آموزش و پرورش با اشاره به اینکه نمی توانم 
قسم بخورم که در زمان ما چنین اتفاقی افتاده یا نیفتاده 
است، در ادامه گفت: من خودم مدیرکل آموزش و پرورش یک 
استان بودم. یک زمانی سال ۶۰، مدیر مدرسه ابتدایی بودم. 
ما در روستایی که ۱۰۰تا دانش آموز داشتیم، کلاس هایمان 
هم مختلط بود. و یکی از روستاییان را برای نظافت مدرسه 
گمارده بودیم. دانش آموزان مبلغ کمی را هرکدام می دادند 
و با جمع آوری ماهانه  مبلغ حقوق این فرد پرداخت می شد. 
زیرا آموزش و پرورش نیروی خدماتی به ما نمی داد و ما به این 
ترفند مشکل مدرسه را حل کردیم. آموزش و پرورش از این 
مساله در تنگناست، اما این کج سلیقگی مدیر است، مثلا 
مدیر می تواند بگوید یک نفر در هفته یا در یک بازه زمانی 

بیاید و مدرسه را نظافت کند. 
سحرخیز با بیان اینکه ما به مدارس دولتی بی توجهی 
می کنیم، بیان کرد: البته ما منظورمان مدارس عادی دولتی 
است. وگرنه مدرسه دولتی تیزهوشان، نمونه دولتی، هیات 
امنایی ها، مدارس شاهد که وضعشان هم خیلی خوب است، 
آنها اصلا مشکل نیروی خدمتگزار ندارند. زیرا اصلا قبل از 
اینکه مدرسه دایر شود، رئیس آموزش و پرورش موظف است، 
، نیروی خدماتی  طبق قانون نانوشته به آنها بهترین مدیر
و مشاوران را بدهد. این هنوز هم به قوت خود باقی است و 
زمان ما هم به همین شکل بوده است. یعنی ما حریف نبودیم. 

می توانید مگر در مقابل اینها بایستید؟ 
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از مادری که مجبور به نظافت تهوع دخترش در مدرسه شد

تکرارتلخ اجبار والدین به تمیزکردن مدرسه

توقف ساخت و ساز در پارک قیطریه 
عضو شورای شهر از پایان عملیات ساخت 
گزارش  و ساز در پارک قیطریه خبر داد.  به 
خبرآنلاین، ناصر امانی، با تشکر از رئیس شورای 
شهر تهران برای جلوگیری از قطع و جابه جایی 
درختان در بوستان قیطریه و اعلام ضوابط 
ساخت و ساز مسجد در این بوستان، یادآور 
شد: خیر این مسجد انصراف داد و به دنبال 
آن حصارهای بوستان جمع آوری شد که جای 
تقدیر از رئیس شورا و شهرداری دارد.  وی اضافه 
کرد: احداث برخی از موارد در بوستان ضرورتی 
ندارد؛ سرویس بهداشتی و مخزن آب الزامی 
است اما برخی موارد ضروری نیست. خط 
قرمزی که در گذشته در مدیریت شهری برای 
عدم تعرض به بوستان ها و حفظ فضای سبز 
آنها ایجاد شده، باید تداوم داشته باشد و در این 

آلودگی هوا به حفظ فضای سبز کمک کنیم. 

تداوم آلودگی هوا در تهران
اداره کل هواشناسی استان تهران ضمن 
اشاره به تداوم آلودگی هوا در استان آورده 
است: از عصر روز جمعه تا شنبه شب )7 تا 
۸ دی ماه( با نفوذ سامانه بارشی به تدریج 
، گاهی همراه با وزش باد و بارش  افزایش ابر
می شود.   پیش بینی  برف  و  باران  کنده  پرا
الگوهای  کاوی  وا پایه  ایسنا بر  گزارش  به 
یابی  پیش  نقشه های  بررسی  و  همدیدی 
وضعیت جوی استان تهران طی چهار روز 
آینده آسمان صاف تا قسمتی ابری، در بعضی 
، گاهی وزش باد ملایم،  ساعت ها افزایش ابر
مناطق  به ویژه  شهری  پرتردد  مناطق  در 
مرکزی و جنوب استان همراه با غبار محلی، 
انباشت آلاینده ها و کاهش کیفیت هوا و دید 
پیش بینی می شود.  آسمان تهران )۵ دی ماه( 
گاهی وزش باد ملایم با حداقل  غبارآلود، 
کثر دمای ۱۲ درجه سانتیگراد  دمای ۲ و حدا
و طی  پنجشنبه )۶ ماه( صاف و غبارآلود با 
کثر دمای ۱۲ درجه  حداقل دمای ۳ و حدا

سانتیگراد پیش بینی می شود. 

1۳ هزار جانباخته در تصادفات امسال
جانشین رئیس پلیس راهور فراجا گفت: از 
کنون ۱۳ هزار و ۴۸۶ نفر در  ابتدای امسال تا
تصادفات جان خود را از دست داده اند و این 
آمار در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
۵.۲ درصد کاهش داشته است. به گزارش ایلنا، 
سردار حسن مومنی با حضور در مرکز ۱۹7 گفت: 
کاهش ۵.۲ درصدی جانباختگان تصادفات 
جاده ای ناشی از عوامل مختلف از جمله کاهش 
میزان تصادف، افزایش جریمه رانندگی و کاهش 
تخلفات، ارتقا رصد و نظارت بر ترددهاست. این 
مقام انتظامی افزود: انحراف به چپ، سرعت 
، عدم توجه به جلو و خواب آلودگی  غیرمجاز

علت ۸۲ درصد از تصادفات است. 

کم توجهی به اسقاط موتورسیکلت 

احمد طاهری در گفت وگو با ایسنا درباره 
اقدامات انجام شده برای کاهش آلودگی هوای 
ناشی از منابع متحرک به عنوان اصلی ترین 
علت آلودگی هوای تهران گفت: چند محور 
عمده در خصوص ناوگان حمل و نقل عمومی 
وجود دارد که سازمان حفاظت محیط زیست 
در زمینه آن فعالیت می کند. یکی از مهم ترین 
موارد اسقاط خودروهای فرسوده است که 
در این زمینه آیین نامه ای در اواخر سال ۱۴۰۲ 
تصویب شد و در پی آن شاهد افزایش قابل 
ملاحظه  تعداد اسقاط خودروهای فرسوده 
بوده ایم.  سرپرست مرکز ملی هوا و سازمان 
حفاظت محیط زیست افزود: تعداد اسقاط 
خودروهای فرسوده در سال  ۱۳۹۹ به ۶۰۰۰ 
دستگاه می رسید اما در سال ۱۴۰۲ این تعداد به 
7۰ هزار دستگاه افزایش یافت و در شش ماهه 
ابتدایی سال ۱۴۰۳ نیز اسقاط خودروها از ۱۴۰ 
هزار دستگاه فراتر رفت و در حال حاضر این 
آمار به نزدیک به ۲۰۰ هزار دستگاه نیز رسیده 
است و امیدواریم که تا پایان سال در این زمینه 
رکورد جدیدی ثبت شود.  وی ادامه داد: یکی 
ح وجود دارد، این  از نواقصی که در این طر
است که عمدتا ناوگان سواری اسقاط می شود 
و متاسفانه موتورسیکلت و ناوگان دیزلی کمتر 
مورد توجه قرار گرفته است. همان گونه که در 
کارگروه ملی آلودگی هوا مصوب کردیم، قصد 
به روزرسانی این شیوه نامه را داریم، به طوری که 

به این دو ناوگان توجه بیشتری شود. 

گلایه کاشانی از تاخیر اورژانس
با  تهران  شهر  اسلامی  شورای  خزانه دار 
هفت حوض  محدوده  حادثه  به  پرداختن 
گفت: اورژانس بیش از ۴۰ دقیقه زمان برد تا 
به محل حادثه برسد و این موضوع منجر به 
ح شد. به گزارش ایلنا، حبیب  درگیری و جر
کاشانی با اشاره به حادثه برای یک اتوبوس 
در محدوده هفت حوض و خسارت جانی به 
چند تن از شهروندان، گفت: یکی از مشکلات 
این بود که اورژانس بیش از ۴۰ دقیقه زمان برد 
تا به محل حادثه برسد و این موضوع منجر به 

درگیری و جرح شد. 

برای توضیح درباره حادثه  مسئولان وزارت بهداشت 
بیمارستان نگاه که منجر به نابینایی ۹ بیمار بعد از عمل 

جراحی آب مروارید شد، در مجلس حاضر می شوند. 
»سید محمد جمالیان« عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این 
پرسش مبنی بر اینکه وزارت بهداشت که متولی سلامت افراد 
جامعه است، نسبت به نابینایی ۹ بیمار بعد از عمل جراحی 
آب مروارید در بیمارستان نگاه چنین حوادثی را اجتناب 
کنشی مسئولانه است؟ آیا  ناپذیر خوانده است، آیا چنین وا
موجب خدشه دار کردن اعتماد افراد جامعه به نظام سلامت 
کشور نمی شود؟ گفت: واقعیتی که وجود دارد، این است 
که خطای پزشکی یا قصور پزشکی یک امر اجتناب ناپذیر 
است. حتی در آمریکا که سردمدار علوم و تجهیزات پزشکی 
هستند و موضوعاتی مثل تحریم را ندارند، قصور وجود دارد. 
کمیتی در این راستا چیست؟ اینکه  اما هدف سیستم های حا
با ابزارهایی که در اختیار داریم، قصور پزشکی و خطاهای 
پزشکی را کاهش دهیم؛ یعنی تمام هنر وزارت بهداشت این 
است که قوانین و دستورالعمل هایی را ابلاغ کند که خطای 
پزشکی را کاهش دهد، چرا که از دید ما یک خطای پزشکی 
هم بسیار زیاد است، زیرا با سلامت مردم سر و کار دارد و جان 
مردم جزو با ارزش ترین موارد است.  او ادامه داد: به خاطر 
همین وقتی یک قصور پزشکی رخ می دهد، وزارت بهداشت با 
کمیتی دارد، اما به هیچ وجه خودش درباره ی  اینکه نقش حا
این موضوع حکم نمی دهد. وزارت بهداشت موضوع را 
بررسی می کند اما حکم را بر عهده دستگاه هایی مثل قوه 
کی به کجا مراجعه کند در  قضائیه می گذارد. بسته به اینکه شا
زیرمجموعه های قوه قضائیه، پزشک قانونی و یا نظام پزشکی 
که یک نهاد صنفی است، بررسی می شود.  جمالیان افزود: 
اتفاقی که در بیمارستان نگاه افتاد، بسیار حادثه غم انگیز و 
ناراحت کننده ای بود. نابینایی ۹ نفر از لحاظ انسانی بسیار زیاد 
است و آن ها به دنبال یک عمل ساده، دچار اختلال بینایی 
شده اند که حساسیت همه را برانگیخت. نه تنها حساسیت 
کمیسیون بهداشت و درمان بلکه جامعه نیز نسبت به این 
موضوع حساسیت نشان داد و این حساسیت هم صد در صد 

درست و صحیح بود. 

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با اشاره به اهمیت 
رسیدگی به حادثه بیمارستان نگاه در راستای احقاق حقوق 
افراد آسیب دیده گفت: وزارت بهداشت به محض اطلاع از 
ماجرا، سریعا یک پرونده را تشکیل داده و پس از بررسی های 
اولیه به مقام قضائی ارجاع داده است. در حال حاضر سخت 
که اعلام می شود  کارشناسی  پیگیر هستند تا ببینند نظر 
چیست. از دو جهت این موضوع اهمیت دارد. یکی اینکه 
احقاق حقوقی بشود برای افرادی که در این موضوع آسیب 
دیده اند و دوم اینکه ما ببینیم این موضوع چه علتی داشته 
که بتوانیم دستورالعملی بدهیم که این موضوع دیگر در کل 
کشور تکرار نشود.  وی درباره عملکرد وزارت بهداشت نسبت 
به ماجرای بیمارستان نگاه چنین بیان داشت: به نظر من تا 
الان وزارت بهداشت آن چیزی که وظیفه اش بوده را در این 
حیطه انجام داده و منتظر جواب هستیم که مقام قضائی 
نتیجه را اعلام کند. مطمئناً هم برخوردهایی طبق قانون 
انجام خواهد شد. اینکه می گوییم قصور پزشکی اجتناب ناپذیر 
کید می کنیم که  است، یک واقعیت است، اما در ادامه این را تأ
از همه لحاظ حتی یک قصور را هم زیاد می دانیم و همه تلاش 
کمیسیون بهداشت و درمان و وزارت بهداشت این است که 
میزان قصور پزشکی را کاهش دهیم.  او با اشاره به درصد رخداد 
قصور پزشکی در ایران نسبت به کشورهای دیگر افزود: در 
کشوری مانند آمریکا ۱۳ درصد قصور پزشکی رخ می دهد، در 
کشوری مثل ایران طبق آمارهایی که داریم بین ۱۵ تا ۱7 درصد 
است که کمی از کشور پیشرفته ای مثل آمریکا بیشتر است، اما 
واقعیت این است که ما حساسیت های زیادی را در امر پزشکی 
و به خصوص در امر جراحی داریم.  جمالیان درباره علت وقوع 
حادثه بیمارستان نگاه برای ۹ بیمار گفت: علت این موضوع 
کنون انجام شده است به عدم کنترل  طبق بررسی هایی که تا
مناسب عفونت برمی گردد. اما باید مشخص شود که مربوط به 
اتاق عمل یا محیط بوده؟ یا اینکه مربوط به تجهیزات و لوازم 
مصرفی بوده است؟ به دلیل اینکه این موضوع بسیار اهمیت 
دارد، تا نظر کارشناس ابلاغ نشود، دیگر نظر شخصی مان را 

اعلام نمی کنیم. 
   فروش داروی های شیمی درمانی در بازار آزاد 

جمالیان در پاسخ به این پرسش که با توجه به این در مدت 

اخیر تعداد خطاهایی که متوجه بیماران شده، زیاد بوده 
است، از فوت 7۰ بیمار دیالیزی به دلیل استفاده از سرم های 
آلوده گرفته تا تزریق آب مقطر به جای داروی شیمی درمانی 
برای بیماران سرطانی در بیمارستانی در تبریز و حالا اتفاقی که 
برای ۹ بیمار در بیمارستان نگاه افتاده است، آیا می تواند این 
تعدد و تکرار خطاها را همچنان اجتناب ناپذیر خواند؟ گفت: 
آنچه که به کمیسیون درباره بیمارستانی در تبریز گزارش شده 
است، هنوز تایید نشده است که به مریض آب مقطر تزریق 
شده باشد. اما داروهایی که برای بیمارانِ متوفی بوده و باید 
برای بیماران مستحق استفاده می شده، یک فرد آن ها را در 
بازار آزاد می فروشد. در واقع خطای یک فرد و سوءاستفاده 
که به نظر من باید قوه قضائیه  از جایگاهش بوده است 

شدیدترین حکم را به این فرد بدهد. 
او با اشاره به ضرورت افزایش نظارت  در بیمارستان ها ادامه 
داد: آن چیزی که الان کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
سخت پیگیری می کند، این است که روند بررسی اش کوتاه تر 
شود که مردم بدانند این موضوع حساسیت ویژه ای دارد و 
اینطور نیست که شامل اطاله دادرسی و این ها شود. ضمن 
اینکه قرار شده است کمیسیون با معاونت درمان وزارت 
بهداشت یک جلسه ای را بگذارد برای اینکه کمی بازرسی ها و 
کز درمانی بیشتر شود که  نظارت های ما در بیمارستان ها و مرا
این اطمینان ایجاد شود.  عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس متذکر شد: من به عنوان یک پزشک و نماینده مردم 
احساسی که مردم برایشان ایجاد شده است را کاملاً درک 
می کنم و حق می دهم. مطمئن باشید که کمیسیون بهداشت 
و درمان که هم نقش نظارتی دارد و هم نماینده مردم است، با 
حساسیت بسیار زیاد این موضوع را پیگیری می کند و خیلی 

سریع نتیجه را اعلام می کنیم. 
   مجلس مانع از سرگیری تولید کارخانه ثامن 

وی اضافه کرد: در موضوع مشکلی که برای بیماران دیالیزی 
ایجاد شد، حتی کارخانه ثامن که قرار شد دوباره با اصلاح روند 
کنش  تولیدش را از سر بگیرد، کمیسیون بهداشت و درمان وا
نشان داد و جلویش را گرفت، چرا که هنوز علت مشخص نشده 
بود و نباید شروع به کار می کرد؛ یعنی کمیسیون بهداشت و 
درمان آن حساسیت لازم را دارد و این دو مورد جدید که در 

ح کرد:  عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس مطر

ضرورت احقاق حقوق بیماران آسیب دیده در بیمارستان نگاه


